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V energetske naložbe lahko usmerimo 500 miijonov. Na
leto.
Čas branja: 4 min

  

28.04.2019  23:00

Slovensko gospodarstvo je začutilo priložnost za poslovno sodelovanje
pri energetskem prehodu, smo med drugim slišali na zaključnem
pogovoru konference Dnevi energetikov

BORUT HOČEVAR 
 

Pri zaključnem pogovoru na Dnevih energetikov so sodelovali (z leve) Tomaž Katrašnik,
ljubljanska Strojna fakulteta, Colin Hutchinson, Ascent Resources, Boris Sovič, Elektro Maribor,
Jože Dimnik, infrastrukturno ministrstvo, Martin Novšak, Gen energija, in Drago Skornšek,
HSE.
Foto: Jernej Lasič
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Več iz teme:  

    

   

 

Koliko nas bo stal prehod v nizkoogljično družbo in kje se skrivajo priložnosti, je bil
naslov letošnje konference Dnevi energetikov. Številni govorniki so poudarili, da je
razogljičenje finančno in organizacijsko zahteven proces. Kako naj se ga lotimo, smo
vprašali sogovornike pri zaključnem pogovoru.

Novšak: težko je najti sogovornika za dolgoročna vprašanja

Foto: Jernej Lasič

Martin Novšak, Gen energija

V Sloveniji ni primernega strateškega, dolgoročnega odločanja oziroma se odloča za
največ do štiri leta, je začel odgovor direktor Gen energije Martin Novšak, ki več
kot deset let sodeluje v upravnem odboru Gospodarske zbornice
Slovenije (GZS).

»Težko dobiš sogovornika, ki bi razmišljal dolgoročno. Še huje pa je, da je tako tudi v
energetskih družbah. Menjave so hitre in težko se je pogovarjati o dolgoročnih

energetika > naložbe podjetij > Martin Novšak > Gen energija >

Gospodarska zbornica... > Borzen > Tomaž Katrašnik >

Fakulteta za strojništvo > Drago Skornšek >
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projektih, o 60-letnih ali daljših. Nekatere hidroelektrarne obratujejo že več kot sto
let. V energetiki je treba razmišljati o investiranju na zelo dolg rok.«

Tudi zgodovina strateškega odločanja je v Sloveniji razmeroma slaba: »Živimo od
nekaterih strateških odločitev še iz časa Jugoslavije in osamosvojitve. Zdaj bo treba
strniti gospodarsko moč.«

Na upravnem odboru GZS so pred nekaj dnevi ustanovili svet za energijo, ki se bo
skušal dejavno vključiti v pripravo Energetskega koncepta Slovenije in Nacionalnega
energetskega in podnebnega načrta.

Gospodarstvo je namreč začutilo problem cene električne energije in tudi priložnosti
za svoje aktivnosti, za svoje delo pri energetskem prehodu.

Foto: Jernej Lasič
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Slovenija ima precej virov, ki bi jih lahko uporabili pri energetskem prehodu. Na leto
zberemo 200 milijonov za pomoč prek Eko sklada in Borzena, energetske družbe pa
ustvarijo okoli 300 milijonov EBITDA na leto.

»Če ta sredstva primerno usmerimo, bomo dobili primerne naložbe brez podražitve
elektrike. Če pa denar razdrobimo, če gre v tujino, bodo razmere težke,« je prepričan
Novšak.

Nekaj virov je danes na razpolago: »Lastnega kapitala za investiranje je 500 milijonov
evrov na leto. Če ga primerno investiramo, bomo lahko imeli zanesljivo oskrbo, tudi
nizkoogljično.«

Toda, je nadaljeval Novšak: »Imamo vire, strateško odločanje pa je… Želel bi, da bi
imeli ministrstvo za energijo, včasih smo ga že imeli. To je izredno pomembna
funkcija države.«

»Premalo je, če država samo deli proračunska sredstva. Želimo, da tudi aktivno
upravlja s prihodnostjo. Gospodarstveniki želimo pri tem aktivno sodelovati. V
energetiki in v panogah, ki energetiko podpirajo, je ogromno znanja, ki bi ga morala
Slovenija izkoristiti pri strateškem odločanju,« je še povedal direktor Gen energije.

Katrašnik: potrebujemo medministrsko vladno komisijo

Foto: Jernej Lasič

Tomaž Katrašnik
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Ukrepati je treba od zgoraj, je začel odgovor na vprašanje, kako organizirati prehod v
nizkoogljično družbo, profesor na ljubljanski Fakulteti za strojništvoTomaž
Katrašnik.

»Velike težave so nezmožnost videti veliko sliko, težnja k enostavnim rešitvam in
pomanjkanje denarja. Slike ne bomo sestavili, če se bomo procesa lotili sektorsko ali
razdrobljeno. Stvari mora sestaviti nekdo od zgoraj,« je poudaril Katrašnik.

»Znanja je na posameznih sektorjih dovolj. Nujno pa bi bilo treba ustanoviti
medministrsko vladno komisijo. Vsa tri vpletena ministrstva niso dobro usklajena, kaj
šele finančno podkrepljena.«

»Nikamor se nismo premaknili, dokler na eni strani delamo strategije, na drugi strani
pa je treba zapreti proračun. Tako samo izgubimo eno leto. Potrebujemo močno
iniciativo z vrha navzdol.«

»Naloga je neskončno težka. Poznam samo del svojega sektorja in vem, kako močno je
prepleten, poleg tega pa v vsakem sektorju težko napovedujemo dogajanje, ker
moramo tudi pogledati, kaj se dogaja zunaj sektorja. Tujci, ki nam svetujejo, imajo
svoje poslovne interese in tudi naši igralci imajo svoje poslovne interese. Kdo bo
nadziral delo? Samo vlada,« je še povedal Katrašnik.

Skornšek: energetska tranzicija naj bo pravična

Foto: Jernej Lasič

Drago Skornšek
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Drago Skornšek iz Holdinga Slovenske elektrarne, HSE, pričakuje, da se
ministrstva in drugi poenotijo.

Dodal pa je, da pomeni največji potencial pri obnovljivih virih hidroenergija:
»Koristno je, da izkoristimo slovenski vodni potencial. Prevladuje pa naj moč
argumentov, ker lahko skupaj naredimo preboj.«

Skupina HSE bo zaradi termoelektrarne najbolj občutila posledice razogljičenja, zato:
»Pričakujem pravično tranzicijo, predvsem zaradi proizvodnje premoga, ki bo zaradi
razogljičenja v nekem časovnem obdobju ugasnila. Pričakujemo, da bodo odločevalci
gledali celoto in ne bodo dali prednost posameznemu sektorju,« je povedal Skornšek.

Sovič: zjutraj protestirajo proti elektrarnam, zvečer hočejo elektriko

Foto: Jernej Lasič

Boris Sovič

Elektro distribucija oskrbuje prebivalstvo in gospodarstvo z električno energijo, hkrati
pa skuša »sooblikovati nekatere družbene razvojne dokumente«, je pojasnil
predsednik uprave Elektra Maribor Boris Sovič.

»Vsak mora čim bolje zastopati interese svoje stroke in svoje dejavnosti, hkrati pa je
za normalno delovanje družbe pomembno, da skuša čim bolje razumeti tudi tiste, ki
zastopajo druge segmente in, da z njimi išče soglasja.«

»Ne more se nekdo zakopati in reči, da mora biti tako in nič drugače. Če bomo delali
tako, ne bomo imeli nobenega velikega objekta, ne točkovnega in ne linijskega, vsi pa

Finance.si 28.04.2019 
NedeljaDržava: Slovenija

Doseg: 147.297

23:00

https://oe.finance.si/8947594/V-energetske-nalozbe... 6 / 7

https://oe.finance.si/8947594/V-energetske-nalozbe-lahko-usmerimo-500-miijonov-Na-leto


O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

bomo želeli elektriko.«

Sovič je nadaljeval s slikovitim prikazom: »Dopoldne protestiram proti objektom,
zvečer pa pričakujemo doma normalno oskrbo z elektriko.«

Treba bo iskati kompromise, je končal Sovič: »Rešitve ne morejo upoštevati samo
okoljske vidike, samo tehnične, samo ekonomske ali katere druge. Potreben je nek
konsenz.«

Dimnik: pri prehodu mora sodelovati veliko resorjev

Foto: Jernej Lasič

Jože Dimnik

Če je cilj razogljičenje, je pot do njega po mnenju Jožeta Dimnika z ministrstva za
infrastrukturo takšna: »Ukaz bi moral prit z vrha navzdol in vsi bi morali delati za isti
cilj.«

»Če je cilj kaj drugega, je to dobro povedati. Ponesrečeno pa je, če vsak vleče v svojo
smer.

»Sodelovati bi morali tudi drugi resorji, ne samo energetika, prostor, gradbeništvo in
okolje,« je še povedal Dimnik.
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